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Chapter 13: Sampling                                                                                                      Lecture 1                                                               
 محمد عامرية 

 
Population, element, sample, sampling unit, and subject  
 
Population  مجتمع الدراسة 
 

The population refers to the entire group of people, events, or things of interest that the researcher 

wishes to investigate. It is the group of people, events, or things of interest for which the 

researcher wants to make inferences (based on sample statistics). 
 

م تماً ادتااييية عا ا   يعني المجتمع المجموعة الكاملة من الناس, أو الأحداث, أو الأشييي ال التي ي تل الثاحد ادتاايييت ا  ان ا باح الثاحد

الا خات عند عمال صناعة الثلاات ك اي الضفة الغرا ة, انح جم ع العمال اي صناعة الثلاات ك اي الضفة الغرا ة اوف يكونوح مجتمع 

جم ع  الثحد  وإ ا باح الثاحد م تماً ادتاايية ثير ر عمأ أتاعة أياف اي الأاييثوى علم المو ف ن اي شييربة الاثلييالا  الفلفيي  ن ة, اغن

 المو ف ن اشربة الاثلالا  الفلف  ن ة اوف يكونوح المجتمع  
 
 
Element  العنصر 
 

An element is a single member of the population. If 1000 blue-collar workers in a particular 

organization happen to be the population of interest to a researcher, each blue-collar worker 
therein is an element. If 500 pieces of machinery are to be approved after inspecting a few, there 
will be 500 elements in this population. Incidentally, the census is a count of all elements in the 
human population.  
 

عامأ اي منظمة يمثلوح المجتمع الذي ي تل الثاحد, انح بأ عضو اي  لك  1000العنلر هو عضو من مجتمع  ان ا باح هناك 

ق عة يجب قثول ا اعد احص عد  قل أ من ا, افيييوف يكوح  500ونة من المجتمع عثاتة عن عنلييير  وإ ا بانن هناك يلث ك مك

 عنلر من هذا المجتمع   500هناك 
 
Sample:  العينة  
 

A sample is a subset of the population. It comprises some members selected from it. In other 
words, some, but not all, elements of the population form the sample. If 200 members are drawn 
from a population of 1000 blue-collar workers, these 200 members form the sample for the study. 
That is, from a study of these 200 members, the researcher will draw conclusions about the entire 
population of 1000 blue-collar workers. Likewise, if there are 145 in-patients in a hospital and 40 
of them are to be surveyed by the hospital administrator to assess their level of satisfaction with 
the treatment received, then these 40 members will be the sample. 
 

ل من المجتمع ثحتوي علم اعض العناصييييييير التي يتل اخت اتها منك  وامعنم أخر انح اعض, ول   جم ع, عناصييييييير الع نة جز

عامأ, انح المائتي عضييو اييوف يكونوح  1000عضييو من مجتمع مكوح من  200المجتمع اييوف ثكوح الع نة  ان ا ثل اييحب 

ائتي عضييو, أح يلييأ إلم ااييتنتاجا  عن المجتمع الكلي ع نة الدتاايية  وامعنم أخر, انح الثاحد يفييت  ع من خلال  تاايية الم

 عامأ الذين ثشمل ل الدتااة  يفت  ع الثاحد أح يفتنثط ااتنتاجا  يمكن ثعم م ا علم مجتمع الدتااة    1000المكوح من 
 
 
Sampling unit وحدة معاينة  
 

The sampling unit is the element or set of elements that is available for selection in some stage of 

the sampling process. Examples of sampling units in a multistage sample are city blocks, 

households, and individuals within the households.  
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Subject  الوحدة 
 
A subject is a single member of the sample, just as an element is a single member of the 

population. If 200 members from the total population of 1000 blue-collar workers form the sample 
for the study, then each blue-collar worker in the sample is a subject. As another example, if a 
sample of 50 machines from a total of 500 machines is to be inspected, then every one of the 50 
machines is a subject, just as every single machine in the total population of 500 machines is an 
element. 
 

ي هو عثاتة عن عضيو من أعضيال الوحدة التي ثدتس إجاااث ا هي عثاتة عن عضيو من أعضيال الع نة  ثماماً مثأ العنلير الذ

عامأ يكونوح الدتااييييييية, ويعتثر بأ  1000عضيييييييو من المجمع الكلي المكوح من  200المجمع  افي المثال الأنف الذبر, انح 

آلة, انح بأ آلة  5000آلة اوف ثفحص من مجتمع مكوح من  50عامأ من ل وحدة ثدتس إجاااث ا  وإ ا بانن الع نة مكونة من 

 اتة عن وحدة    من الخمف ن عث
 

Example: 
A magazine article suggested that “consumers aged 35 to 44 will soon be the nation’s biggest 
spenders, so advertisers must learn how to appeal to this over-the-thrill crowd” 
 

المجتمع انفاقاً، لذا يجب علم المعلن ن  تااة يرق التقرب الم انة ا كونوح أبثر ائا   44و  35المفت لك ن ا ن الاعمات 

 هذه الفئة 
For this situation indicate the following:  

1. Population 
2. Sampling unit 

 
Population: all those between the ages of 35 to 44 ( انة 44و  35جم ع المفت لك ن ا ن الاعمات  ) 
 
Sampling unit: Individual 
 
 
Example: 
The Palestinian company of milk product Al-Safa is interested in estimating the percentage of 
heads of household who usually buy their product in the West Bank. For that, the researcher 
selected 400 households in the West Bank. From a study of these customers, the researcher 
collects a demographic data, such as, the number of children in the household, the income of 
head of household.  
 
For this situation indicate the following:  

1. Dependent and independent variables 
2. Population 
3. Sample 
4. Sampling unit 

 
Dependent variable: Amount of milk consumed 
Independent variables: the number of children in the household, the income of head of 
household 
 
Population: All milk consumers in the West Bank 
 
Sample: 400 household  
 
Sampling unit:  group (household) 
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Example: 
The executive board of a relatively small university located in Palestine wants to determine the 
attitude of their students toward various aspect of the university. 
 
For this situation indicate the following:  

1. Population 
2. Sampling unit 

 
Population: all the students of the university 
 
Sampling unit: individual (student) 
 
 
 

Sampling  المعاينة  
 
Is the process of selecting a sufficient number of elements from the population, so that a study 
of the sample and a understanding of its properties or characteristics would make it possible for 
us to generalize such properties to the population elements. 
 

المعاينة هي عمل ة اخت ات عد  باف من عناصييير المجتمع, اح د يتمكن الثاحد من خلال  تااييية الع نة وا ل خليييائلييي ا من 

 ثعم ل هذه الخلائص علم عناصر المجتمع  
 
 
Parameters  
 
The characteristics of the population such as µ  (the population mean), 𝛿  (the population 

standard deviation), and 𝛿² (the population variance) are referred to as its parameters. The central 

tendencies, the dispersions, and other statistics in the sample of interest to the research are 
treated as approximations of the central tendencies, dispersions, and other parameters of the 
population. As such, all conclusions drawn about the sample under study are generalized to the 

population. In other words, the sample statistics, �̅�  (the sample mean), 𝑆  (the standard 

deviation), and 𝑆² (the variation in the sample) - are used as estimates of the population 
parameters. 
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Reasons for sampling  أسباب استخدام العينة 
 
The reasons for using a sample, rather than collecting data from the entire population, are self-
evident. In research investigations involving several hundreds and even thousands of elements, 
it would be practically impossible to collect data from, or test, or examine every element. Even if 
it were possible, it would be prohibitive in terms of time, cost, and other human resources. Study 
of a sample rather than the entire population is also sometimes likely to produce more reliable 
results. This is mostly because fatigue is reduced and fewer errors therefore result in collecting 
data, especially when a large number of elements is involved. In a few cases, it would also be 
impossible to use the entire population to gain knowledge about, or test, something.  
 

إح أاييثاب ااييتخداف المعاينة ادلاً من جم ع الث انا  من بامأ المجتمع وا ييحة  افي الثحوث التي ثفييتلزف مئا  أو حتم آلاف العناصيير, 

افوف يكوح من المفتح أ جمع ا انا  أو اختثات أو احص بأ عنلر  وحتم ولو أمكن  لك, انن ا اتكوح عمل ة صعثة جداً من ناح ة 

وات  الثشييييرية الأخرب  وااة ييييااة إلم  لك انح  تاايييية المعاينة ادلاً من بامأ المجتمع ثقو  أح اناً إلم نتائ  أبثر الوقن, والتكلفة والم

 ملداق ة, افثب قلة اةج ا  واةع ال ومن رل قلة الأخ ال اي جمع الث انا , خلوصاً عندما ثكوح العناصر ثحن الدتااة بث رة العد   
 
 
Representativeness of samples  تمثيل العينات 
  
The need to choose the right sample for a research investigation cannot be overemphasized. 
We know that rarely will the sample be an exact replica of the population from which it is drawn. 
For instance, very few sample means (X) are likely to be exactly equal to the population means 
(µ). Nor is the standard deviation of the sample (S) likely to be the same as the standard deviation 
of the population (ó). However, if we choose the sample in a scientific way, we can be reasonably 
sure that the sample statistic (e.g., X,S, or S²) is fairly close to the population parameter (i.e., µ, 
δ, or δ²). To put it differently, it is possible to choose the sample in such a way that it is 
representative of the population. There is always a slight probability, however, that sample 
values might fall outside the population parameters.  
 

نا تاً ما ثكوح الع نة م ااقة ثماماً للمجتمع الذي أخذ  منك  اعلم ايييييييث أ المثال, اقل أ جداً من الحالا  يكوح ا  ا المتوايييييييط 

تي للع نة لن يكوح م ااقاً للانحراف الحفييييييااي للع نة مفيييييياوياً ثماماً المتواييييييط الحفييييييااي للمجتمع  بما أح الانحراف المع ا

نة  ً من أح إحلييييييييالا  الع  ثا بدين ثقري تي نا أح نكوح م كان ثنم قة علم ة, ا نة ا ري المع اتي للمجتمع  ولكن إ ا ثل اخت ات الع 

((X,S,S²   مثأ  ايييييييوف ثكوح قريثة من معلما  المجتمع ) مثأµ, ó, ó² نا أح نكوح قا تين علم (  واتعث ر أخر انح عل 

 اخت ات الع نة ا ريقة ثجعل ا ممثلة للمجتمع الذي يتوقع أح ثلفك  
 

Normality of distributions  التوزيع الطبيعي 
 
Attributes or characteristics of the population are generally normally distributed. For instance, 
when attributes such as height and weight are considered, most people will be clustered around 
the mean, leaving only a small number at the extremes who are either very tall or very short, 
very heavy or very light, and so on, as indicated in Figure below. If we are to estimate the 
population characteristics from those represented in a sample with reasonable accuracy, the 
sample has to be so chosen that the distribution of the characteristics of interest follows the 
same pattern of normal distribution in the sample as it does in the population. 
 

يتوزى بث راً من اللفا  أو الخلائص اي المجتمع ثوزيعاً يث ع اً  ويعني  لك أح صفا  مثأ ال ول والوزح لكث ر من الناس 

ول الواييط الحفييااي واييوف يكوح هناك عد  قل أ من الناس شييا ين من ناح ة ال ول أو الوزح مثلاً ا كوح يول ل أو ثتربز ح

وزن ل عال اً جداً أو منخفضاً جداً وهكذا  ان ا أت نا ثقدير خلائص المجتمع ادتجة معقولة من الدقة اااتخداف الخلائص التي 

ن ثلك المجتمع, اج ب اخت ات الع نة اح د يتثع ثوزيع الخلائص ثحن الدتااة حللنا من  تااة ةحدب الع نا  المفحواة م
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التوزيع ال ث عي اي الع نة بما هو اي المجتمع  ان ا أخذنا ع نا  بث رة اقدت باف واخترناها اعناية, انننا ايييوف نحليييأ علم 

( وثلم ل nت الع نة هما ثحديد حجل الع نة ) ثوزيع يث عي لتلك المتوا ا   وهذا هو الفثب الذي يجعأ أهل مفيلت ن اي اخت ا

 الع نة  

 

 
Figure 10.2: Normal distribution in a population 

 
 
 
The sampling process  
 
Sampling is the process of selecting a sufficient number of the right elements from the 
population, so that a study of the sample and an understanding of its properties or character-
istics make it possible for us to generalize such properties or characteristics to the population 
elements.  
 
The major steps in sampling include:  
 
1. Define the population.  
2. Determine the sample frame. 
3. Determine the sampling design.  
4. Determine the appropriate sample size.  
5. Execute the sampling process.  
 
 
Defining the population  
 
Sampling begins with precisely defining the target population. The target population must be 
defined in terms of elements, geographical boundaries, and time. 
 
 

 
Determining the sample frame تحديد إطار المجتمع 
 
The sampling frame is a (physical) representation of all the elements in the population from 
which the sample is drawn.  
 

 المجتمع الذي اوف ثؤخذ منك الع نة  إيات المجتمع عثاتة عن اجأ لجم ع عناصر

 
The payroll of an organization would serve as the sampling frame if its members are to be 
studied. Likewise, the university registry containing a listing of all students, faculty, 
administrators, and support staff in the university during a particular academic year or semester 
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could serve as the sampling frame for a study of the university population. The telephone 
directory is also frequently used as a sampling frame for some types of study 
 

أح ثكوح إيات مجتمع, إ ا باح أعضييال المنظمة اييوف يخضييعوح للدتاايية  واالمثأ, انح اييجأ الجامعة قائمة الرواثب لمنظمة ما يمكن 

الذي يحتوي علم ا انا  ثشيييمأ ال لثة وأعضيييال ه ئة التدتي  واة اتي ن والمو ف ن اي الجامعة خلال اييينة أبا يم ة مع نة أو اليييأ 

نح قائمة أامال ال لاب لمقرت  تااي يمكن أح ثكوح إيات مجتمع لدتااة  تااي محد  يمكن أح يفتخدف بنيات لدتااة مجتمع  بذلك ا

 ال لاب اي  لك المقرت  وغال اً ما يفتخدف  ل أ ال اثف بنيات مجتمع لثعض أنوى الدتااا  
 
 
 
Example: 
 
The executive board of a relatively small university located in Palestine wants to determine the 
attitude of their students toward various aspect of the university. For this situation indicate the 
sampling frame. 
 
Sampling frame: University registry (مكتب ثفج أ الجامعة) 
 
 

Determining the sample size  تحديد حجم العينة 
 
Is a sample size of 40 large enough? Or do you need a sample size of 75, 180,384, or 500? Is 
a large sample better than a small sample; that is, is it more representative? The decision about 
how large the sample size should be can be a very difficult one. We can summarize the factors 
affecting decisions on sample size as:  
 
- The research objective (االوب الثحد المفتخدف هأ الدتااة بم ة اف نوع ة) 

- The extent of precision desired (the confidence interval). (تجة الدقة الم لواة ) 

- The acceptable risk in predicting that level of precision (confidence level). (نفثة الخ ي اي النت جة) 

- The amount of variability in the population itself. (مدب التجان  او التثاين ا ن وحدا  المجتمع) 

- The cost and time constraints. (الامكان ا  الما ية والوقن المتاح) 

- In some cases, the size of the population itself. ( حجل المجتمع الدتااة) 
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Determining the sampling design  تحديد تصميم العينة المناسب 
 
There are two major types of sampling design: probability and non-probability sampling. In 
probability sampling, the elements in the population have some known non-zero chance or 
probability of being selected as sample subjects. In non-probability sampling, the elements do 
not have a known or predetermined chance of being selected as subjects.  
 

اي المعاينة الاحتمال ة يكوح لكأ عنلر اي المجتمع ارصة أو احتمال معروف اي أح يتل اخت اته بوحدة من وحدا  الدتااة  

أما اي المعاينة غ ر الاحتمال ة, الا ثوجد ارصيية معرواة لعناصيير المجتمع  امعنم أنك ل   ل ا احتمال محد  مفييثقاً اي أح يتل 

 ااة   اخت اتها بوحدة من وحدا  الدت

 

المعاينة الاحتمال ة هي التي يتل اخت اتها واق قواعد الاحتمالا  ، وهي التي يتل اخت ات مفر اث ا من مجتمع الدتاايييييية ا ريقة 

 عشوائ ة ا دف ثجنب ثح ز النتائ  

 

ايخت ات اارا  الع نة المعاينة غ ر الاحتمال ة: هي الع نة التي يتل اخت ات مفر اث ا ا ريقة غ ر عشيييييييوائ ة ح د يقوف الثاحد 

اليييييييوتة التي ثحقق ال دف من المعاينة   ثتلخص ع وب المعاينة غ ر الاحتمال ة اي ان ا لا ثمثأ المجتمع الماخو  منك ثمث لاً 

ً لذلك نتائج ا لا ثللح للتعم ل   ومن محاان هذه المعاينة ان ا ثوار علم الثاحد الج د والمال   صح حا

 
Probability sampling designs are used when the representativeness of the sample is of 
importance in the interests of wider generalizability. When time or other factors, rather than 
generalizability, become critical, non-probability sampling is generally used. Each of these two 
major designs has different sampling strategies. 
 
 
Probability sampling  المعاينة الاحتمالية 
  
When elements in the population have a known chance of being chosen as subjects in the 
sample, we resort to a probability sampling design. Probability sampling can be either 
unrestricted (simple random sampling) or restricted (complex probability sampling) in nature.  
 
 
Unrestricted or simple random sampling المعاينة العشوائية البسيطة  
 
In the unrestricted probability sampling design, more commonly known as simple random 
sampling, every element in the population has a known and equal chance of being selected as a 
subject. Let us say there are 1000 elements in the population, and we need a sample of 100. 
 

اي ثلييم ل الع نة العشييوائي غ ر المق د, المعروف االاخت ات العشييوائي الثفيي ط للع نة, انح بأ عنليير اي المجتمع لك ارصيية 

عنلر اي مجتمع, وأننا نحتاج  1000 ا  اعلم اث أ المثال, عندما نقول أح هناك اخت ات معلومة ومتفاوية بوحدة ثدتس إجاات

, واااتراض أننا اييوف نقوف انلقال قليياصييا  وتق ثحمأ أاييل بأ عنليير اي المجتمع, رل نقوف افييحب 100إلم ع نة حجم ا 

الاخت ات  بذلك نعلل أح بأ  ايح يقع عل ك 01 0قلييييياصييييية, انننا نعلل أح بأ عنلييييير من ثلك العناصييييير لك احتمال قدته  100

 عنلر اي الع نة لك احتمال متفاو ايح يقع عل ك الاخت ات  
 

 The simple random sampling is best when the generalizability of the findings to the whole 
population is the main objective of the study. 

 
 The simple random sample is selected when population study specific and well-known in 

terms of geographical boundaries.  
 يتل اخت ات الع نة العشوائ ة عندما يكوح مجتمع الدتااة محد  ومعروف من ح د الحدو  الجعراا ة و العد ية 
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This sampling design, known as simple random sampling, has the least bias and offers the most 
generalizability. However, this sampling process could become cumbersome and expensive; in 
addition, an entirely updated listing of the population may not always be available. For these 
and other reasons, other probability sampling designs are often chosen instead.  
 

يتم ز هذا التليييم ل لاخت ات الع نة, المعروف االاخت ات العشيييوائي الثفييي ط للع نة, اي نم ثح ز وثوا ر أقليييم  تجا  التعم ل  

ة مرهقة ومكلفة, ااة يييييااة إلم حق قة عدف ثوار قائمة ثحتوي علم جم ع عناصييييير ولكن يمكن أح ثليييييثح عمل ة اخت ات الع ن

 المجتمع  ائماً  ل ذا الأاثاب وغ رها  يفتخدف التلم ل غ ر الاحتمالي لاخت ات الع نا  اي أح اح بث رة  
 
 
Example: 
 
The regional director of sales operations of a medium- sized company, which has 20 retail stores in 
each of its four geographical regions of operation, wants to know what types of sales gimmicks ( ،خداع
 worked best for the company overall during the past year. This is to help formulate some general (تحايل
policies for the company as a whole and prioritize sales promotion strategies for the coming year.  
 
 
Each one of the 80 stores would have an equal chance of being included in the sample, and the results 

of the study would be the most generalizable. A simple random sampling procedure is recommended 

in this case since the policy is to be formulated for the company as a whole. This implies that the most 
representative information has to be obtained that can be generalized to the entire company. This is 
best accomplished through this design. 
 
 
 Systematic sampling  المعاينة المنتظمة 
 
The systematic sampling design involves drawing every nth element in the population starting 
with a randomly chosen element between 1 and n. The procedure is exemplified below.  
 
 

يت لب التلييم ل المنتظل اييحب أحد عناصيير المجتمع عشييوائ اً رل إ ييااة نف  الرقل بأ مرة حتم ننت ي من اييحب الع نة  مع 

    nو  1ثحديد العنلر الذي ادأنا اك عشوائ اً اح د يقع ا ن 
 
Example 
 
If we wanted a sample of 35 households from a total population of 260 houses in a particular 
locality, then we could sample every seventh house starting from a random number from 1 to 7. 
Let us say that the random number was 7, then houses numbered 7, 14, 21, 28, and so on, would 
be sampled until the 35 houses were selected. The one problem to be borne in mind in the 
systematic sampling design is the probability of a systematic bias creeping into the sample. 
 

منزلاً اي حي مع ن, ا مكنا اخت ات بأ اييييييااع منزل  260منزلاً من مجتمع مكوح من  35إ ا تغثنا اي اخت ات ع نة مكونة من 

و     وهكذا اوف يتل 28و21و14و7, إ اً االمنازل  ا  الأتقاف 7   عنا نقول إح الرقل العشوائي هو 7و  1 ااتدالً من تقل ا ن

 منزلاً   35اخت اتها اي الع نة حتم نحلأ علم ع نة مكونة من 
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Stratified random sampling  المعاينة العشوائية الطبقية 
 
Stratified random sampling, as its name implies, involves a process of stratification or 
segregation, followed by random selection of subjects from each stratum. The population is first 
divided into mutually exclusive groups that are relevant, appropriate, and meaningful in the 
context of the study. For instance, if the president of a company is concerned about low 
motivational levels or high absenteeism rates among the employees, it makes sense to stratify 
the population of organizational members according to their job levels.  
 

يت لب اخت ات الع نة العشييوائ ة ال ثق ة, إيجا  يثقا  أو أقفيياف اي المجتمع, يتثع  لك اخت ات عشييوائي لوحدا  يتل  تااييت ا من 

بأ يثقة  واي اخت ات الع نة العشييوائ ة ال ثق ة يتل أولا ثقفيي ل المجتمع إلم مجموعا   ا  صييلة االمو ييوى وملائمة للدتاايية  

علم ايييث أ المثال , إ ا باح تئ   شيييربة قلقاً اشييييح مفيييتويا  التحف ز المتوا يييعة أو معدلا  الغ اب المرثفعة ا ن المو ف ن, ا

امن المعقول ثقف ل أعضال المنظمة حفب مفتويا  و ائف ل  واعد جمع الث انا  وإجرال التحل أ, اراما يحدث عك  المتوقع, 

متواط هل المجموعة التي ثفتقد الحااز  واوف ثفاعد هذه المعلوما  الرئ   علم الترب ز ويظ ر أح اة اتي ن اي المفتوب ال

 علم المفتوب اة اتي اللح ح والتفك ر اي أاضأ ال رق لتحف ز اة اتي ن اي المفتوب المتواط  

 

المجموعا  اي ع نة الدتااة   ثفتخدف الع نة ال ثق ة عندما يكوح المجتمع مقفل الم مجموعا  ارع ة ويريد الثاحد ثمث أ هذه

 اح د ثمثأ هذه المجموعا  االتجان  ا ن اارا ها وعدف التجان  ا ن المجموعا  

 
 Stratified sampling offer more homogeneity within groups and more heterogeneity between 

groups. 
 
 
Example:  
A researcher divided subjects into two groups according to gender and then selected members 
from each group for her sample, what sampling methods were the researcher using? 
 
Stratified random sampling 
 
 
Stratification is an efficient research sampling design; that is, it provides more information with a 
given sample size. Stratification should follow the lines appropriate to the research question. If 
we are studying consumer preferences for a product, stratification of the population could be by 
geographical area, market segment, consumers' age, consumers' gender, or various 
combinations of these. 
 

ثعتثر الع نا  ال ثق ة ثليييييم ماً احث اً اعالاً لاخت ات الع نا , لأن ا ثمكننا من الحليييييول علم معلوما  أبثر من ع نة  ا  حجل 

ت لك لمنت  مع ن امن محد   يجب أح يتثع ثليين ف ال ثقا  الاثجاها  المنااييثة لأاييئلة الثحد  ان ا بنا ندتس ثفضيي لا  المفيي

 الممكن ثلن ف المجتمع إلم يثقا  حفب المنايق الجغراا ة, أو أقفاف الفوق, أو عمر المفت لك, أو نوعك 
 

 
Proportionate and disproportionate stratified random sampling  العينة الطبقية التناسبية وغير التناسبية  
 
Once the population has been stratified in some meaningful way, a sample of members from each 
stratum can be drawn using either a simple random sampling or a systematic sampling procedure. The 
subjects drawn from each stratum can be either proportionate or disproportionate to the number of 
elements in the stratum. If members represented in the sample from each stratum will be proportionate 
to the total number of elements in the respective strata, this type of sampling is called a proportionate 
stratified random sampling design. 
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 اي الع نة ال ثق ة التنااث ة يتل ثقف ل المجتمع الم مجموعا  ارع ة اح د يتل ثمث أ هذه المجموعا  اي ع نة الدتااة انف  النفثة التي

 ثوجد ا ا اي المجتمع الاصلي   
 
 

 
 
 
Cluster sampling  العينة العنقودية 
 
Cluster samples are samples gathered in groups or chunks of elements that, ideally, are natural 
aggregates of elements in the population. In cluster sampling, the target population is first 
divided into clusters. Then, a random sample of clusters is drawn and for each selected cluster 
either all the elements or a sample of elements are included in the sample. Cluster samples 
offer more heterogeneity within groups and more homogeneity among groups - the reverse of 
what we find in stratified random sampling, where there is homogeneity within each group and 
heterogeneity across groups. 
 

يتل اي الع نا  العنقو ية اخت ات مجموعا  للدتااييية ثتم ز اعدف التجان  ا ن أارا  بأ مجموعة  ويم ز عدف التجان  الموجو  

 اخأ بأ مجموعة هذا النوى من الع نا  عن الع نة العشوائ ة الثف  ة والع نة ال ثق ة والع نة المنتظمة  اعندما يكوح لدينا عدة 

مجموعيا   ا  اختلاايا  ا ن أارا  بيأ مجموعية مع وجو  ثجيان  ا ن هيذه المجموعيا , ايننيك ثوجيد ليدينيا  روف مثيال ية 

 لااتخداف المعاينة العشوائ ة العنقو ية التي يتل ا  ا جمع المعلوما  من بأ عنلر اي المجموعا  التي ثل اخت اتها عشوائ اً  

 

يكوح المجتمع مقفيييييييل الم مجموعا  او عناق د ا حد يحتوي بأ عنقو  علم الكث ر من  الع نة العنقو ية يتل اخت اتها عندما

المفر ا   اح د يتل اخت ات عد  من العناق د ا ريقة عشيييوائ ة افييي  ة رل نقوف ادتااييية بأ المفر ا   اخأ هذة العناق د التي ثل 

 اخت اتها 

 

ت الع نة  يييييمن عدة مراحأ  اي المرحلة الاولم يتل ثقفييييي ل المجتمع اي هذا النوى من الع نا  يلجي الثاحد الم ثحديد او اخت ا

الم عدة ائا  حفب مع ات مع ن ومن رل يتل اخت ات شريحة أو أبثر ا ريقة عشوائ ة رن ااتثعا  الشرائح الاخرب ن ائ اً  واي 

ومن رل  تاايييية بأ مفر ة  اخأ هذه المرحلة الثان ة يتل ثقفيييي ل الشييييرائح التي وقع عل  ا الاخت ات الم شييييرائح او ائا  جزئ ة 

 الشرائح المختاتة 

 
 
Example:  
 
A radio advertiser wishes to choose a sample of size 100 from a population of 5000 listeners. 
He divides the population into a large number of groups. He selected a simple random sample 
of the groups and then surveys every subject in each of the groups selected.  
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Double sampling  العينة المزدوجة 
 
This plan is resorted to when further information is needed from a subset of the group from which 
some information has already been collected for the same study.  
 
A sampling design where initially a sample is used in a study to collect some preliminary 
information of interest, and later a subs ample of this primary sample is used to examine the 
matter in more detail, is called double sampling. For example, a structured interview might 
indicate that a subgroup of the respondents has more insight into the problems of the 
organization. These respondents might be interviewed again and asked additional questions. 
This research adopts a double sampling procedure.  
 

ال الع نة المز وجة عندما لا ير  للثاحد جواب علم الااتثانة التي اتال ا للمفحوص ن، لأح نتائ  الااتث اح ثلثح متح زة لذلك يتل اجر

 يعمد الثاحد الم اشتقاق ع نة ران ة ا ريقة عشوائ ة من الذين لل يفتج ثوا ويجري مع اارا ها مقاالة لتعثئة الااتثان ة الم لواة 
 

 
Non-probability sampling  المعاينة غير الاحتمالية 
 
In non-probability sampling designs, the elements in the population do not have any probabilities 
attached to their being chosen as sample subjects. This means that the findings from the study 
of the sample cannot be confidently generalized to the population.  
 

ي ثلييم ما  المعاينة غ ر الاحتمال ة, لا ثوجد ارصيية محد ة لكأ عنليير من عناصيير المجتمع, امعنم أنك لا ثوجد احتمالا  ا

 مرثث ة ااخت اته بوحدة ع نة ينثغي  تااة إجاااث ا  ويعني هذا أح نتائ  الدتااة لا يمكن أح ثعمل اثقة عال ة علم المجتمع  
 
As stated earlier, however, researchers may, at times, be less concerned about generalizability 
than obtaining some preliminary information in a quick and inexpensive way. They might then 
resort to non-probability sampling. Sometimes non probability sampling is the only way to obtain 
data, as discussed later.  
 

ولكن تاما يكوح الثاحثوح اي اعض الأح اح أقأ اهتماما االتعم ل من ل االحلول علم اعض المعلوما  الأول ة ا ريقة اريعة 

 وغ ر مكلفة  لذا انن ل يلجيوح إلم المعاينة غ ر الاحتمال ة   
 
Convenience sampling   المعاينة المتاحة 
 
Convenience sampling refers to the collection of information from members of the population 
who are conveniently available to provide it. One would expect the "Pepsi Challenge" contest 
to have been administered on a convenience sampling basis. Such a contest, with the purpose 
of determining whether people prefer one product to another, might be held at a shopping mall 
visited by many shoppers. Those inclined to take the test might form the sample for the study of 
how many people prefer Pepsi over Coke or product X to product Y. Such a sample is a 
convenience sample. 
 

هي الع نة التي يتل اخت اتها لفييي ولة الوصيييول إل  ا او افيييثب ثوارها للثاحد  ومن امثلت ا مقاالة الماتة اي احد الشيييواتى او 

 توا  المتاجر او المفاارين علم خط جوي مع ن 

 

يت لب اخت ات المعاينة الم فيييييييرة جمع معلوما  من أعضيييييييال المجتمع الموجو ين اي  روف مريحة لجمع ثلك المعلوما   

ويتوقع الشخص أح مفااقة " ثحدي الث ثفي" قد ثل ثنظ م ا علم أااس المعاينة الم فرة  ويمكن إقامة مثأ ثلك المفااقة, والتي 

  لوح منتجاً علم أخر, اي مجمع ثفوق يزوته عد  بث ر من المتفوق ن   ث دف إلم ثحديد ما إ ا باح الأارا  يفض
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Advantages: Quick, convenient, less expensive 
Disadvantages: not generalizable at all.  
 
 
Purposive sampling المعاينة الهادفة   
 
Instead of obtaining information from those who are most readily or conveniently available, it 
might sometimes become necessary to obtain information from specific target groups. The 
sampling here is confined to specific types of people who can provide the desired information, 
either because they are the only ones who have it, or conform to some criteria set by the 
researcher. This type of sampling design is called purposive sampling, and the two major types 
of purposive sampling - judgment sampling and quota sampling. 
 

ص الموجو ين اي  روف مريحة, اراما يكوح من الضيييروتي اي اعض ادلاً من الحليييول علم معلوما  من أولئك الأشيييخا

الأح اح الحليييييييول علم معلوما  من شيييييييريحة محد ة أي نوى محد  من الناس القا تين علم ثوا ر المعلوما  الم لواة, إما 

د ثتوار ا  ل  ومن افييثب أن ل اقط هل القا توح علم إع ال المعلوما  الم لواة, وإما لأح اعض المعاي ر التي و ييع ا الثاح

 ثلم ل المعاينة لاجت ا ي وثلم ل المعاينة الحلل ة      –أنواعك الرئ ف ة هي 

 

ا ا الثاحد مع ثوار عد  منااب من ا وثخضع هذه ي تل ويتل اخت اتها علم أااس ثوار شروي مع نة  الع نة ال ا اة أو القلدية هي التي

  الع نة اي اخت اتها للرأي الشخلي للثاحد

 
Judgment sampling:  
 
Is a non-probability sampling method and it occurs when “elements selected for the sample are chosen 
by the judgment of the researcher. Researchers often believe that they can obtain a representative 
sample by using a sound judgment, which will result in saving time and money. 
 

ع نة الخثرال هي أحد انواى الع نا  القلييييدية غ ر الاحتمال ة،    ع نة الخثرال ثعنم اخت ات الع نة من أارا  متخلييييليييي ن اي اعض المجالا 

يحدث عندما يتل اخت ات عناصيييير الع نة من مجموعة من لاشييييخاص المتخلييييليييي ن اي اعض المجالا   ويعتقد الثاحثوح اي بث ر من 

  ر الوقن والمالالأح اح أنك يمكن الحلول علم ع نة ثمث ل ة اااتخداف ع نة الخثرال، الأمر الذي ا ؤ ي اي ثوا 

 
   
Quota sampling: العينة الحصصية 
 
A second type of purposive sampling ensures that certain groups are adequately represented in the 
study through the assignment of a quota. Generally, the quota fixed for each subgroup is based on the 
total numbers of each group in the population. However, since this is a nonprobability sampling plan, 
the results are not generalizable to the population. 
 

الع نة الحلل ة اي ع نة الحلة يتل اخت ات اارا  الع نة ا ريقة غ ر عشوائ ة حفب حلص محد ة يتل ثحديدها من قثأ الثاحد   ثشثك 

الع نة ال ثق ة العشوائ ة من ح د ثقف ل مجتمع الدتااة الأصلي إلم ائا  أو شرائح  من مع ات مع ن، لكن ا ثختلف عن ا اي أح الثاحد 

  .اي الع نة العشوائ ة لا يختات الأارا  بما يريد، ا نما اي هذا النوى يقوف الثاحد ا ذا الاخت ات انففك،  وح أية شروي
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